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قيم�ت حبوب�ات طي يكس�ال اخير ب�ا ثبت 
رك�وردي عجيب به ط�ور ميانگي�ن بيش از 
۱۷۷ درص�د افزاي�ش يافت�ه، اي�ن در حالي 
اس�ت كه بنا بر اعلام وزارت جهاد كشاورزي 
توليد اين محصولات در س�ال جاري با رشد 

۱۶ درصدي همراه بوده است. 
قيمت حبوبات طي يكسال اخير با ثبت ركوردي 
عجيب به طور ميانگي��ن 177/2درصد افزايش 
يافته است. بر اين اس��اس طي يكسال گذشته 
قيمت هر كيلوگرم عدس حدود 1۵ هزار تومان، 
نخود 1۳ هزار و ۵۰۰ تومان، لوبيا سفيد 17 هزار 
تومان، لوبي��ا قرمز 22 هزار توم��ان، لوبياچيتي 
1۹ ه��زار تومان و لپ��ه 21 هزار توم��ان افزايش 

يافته است. 
   گراني از كجا شروع شد و چرا؟

گران��ي حبوب��ات از اواس��ط اسفند س��ال قبل 
در پ��ي جايگزين��ي ارز نيماي��ي به ج��اي ارز 
۴ هزارو2۰۰تومان��ي ب��راي واردات اي��ن اقلام، 
آغاز ش��د. به گفته فعالان اين بازار، شيوع كرونا 
و افزايش چشمگير تقاضا براي اجناس خوراكي 
و هجوم مردم براي تهيه مايحتاج ايام قرنطينه، 
مشكلات تخصيص ارز، دپوي كالاهاي وارداتي 
در گمركات و سودجويي ها، زمينه كمبود و گراني 

بيشتر اين اقلام را فراهم كرد. 
همچني��ن وارد كنندگاني كه حبوب��ات را با ارز 
۴هزارو2۰۰ تومان��ي وارد ك��رده بودند، كالاي 
انبارشده شان را نرخ جديد ارز قيمت گذاري كرده 
و فروختند. بدون اينكه ب��ه هيچ مرجع نظارتي 

جواب پس دهند. 
محمد آقاطاهر، رئيس اتحادي��ه بنكداران مواد 
غذايي مهم ترين دليل افزاي��ش قابل توجه نرخ 
حبوبات را ترخيص نشدن به موقع اقلام وارداتي 
اعلام كرده و با اشاره به افزايش تقاضا در ماه هاي 
اسفند و فروردين گفته اس��ت: كرونا از دو جنبه 
در اين موض��وع دخيل بود. سياس��ت قرنطينه 
خانگي براي جلوگيري از ش��يوع اين بيماري از 
يك سو تقاضا را بالا برد و از سوي ديگر با توجه به 
اينكه دولت مشغول ترخيص كالاهاي بهداشت  
محور بود، ساير كالاها از اولويت خارج شدند و در 
گمرك ماندند. به گفته اين فعال بخش خصوصي، 
تأمين نشدن بازار همزمان با رشد تقاضا، منجر به 

افزايش قيمت ها شد. 
عدس از 1۰ هزار تومان در سال ۹۸ با 1۵۰ درصد 

رشد به 2۵ هزار تومان، نخود از ۸/۵هزار تومان با 
1۵۸/۸درصد رشد به 22 هزار تومان، لوبيا چيتي 
از 12 هزار تومان با 1۳۵ درصد رش��د به ۳۳ هزار 

تومان در سال جاري افزايش پيداكرده است. 
   توليد حبوبات ۱۶ درصد رشد كرد

ايجاد محدوديت در واردات ب��ه دلايلي كه ذكر 
شد و صعود قيمت ها، انگيزه براي افزايش كشت 
داخلي را بالا برد. بنا بر اعلام مس��ئولان وزارت 
جهاد كش��اورزي توليد حبوبات نسبت به سال 
گذشته 1۶ درصد رشد كرده است. كاوه خاكسار، 
مدير كل وق��ت دفتر امور غ��لات و محصولات 
اساسي وزارت جهاد كشاورزي در گفت وگويي در 
سال ۹۶ با خبرنگار مهر كل نياز كشور به حبوبات 
را 7۶۰ هزار تن اعلام كرده و گفته بود: هدف ما از 
توليد حبوبات تنها رفع نياز داخلي نيست بلكه با 
توجه به ظرفيت هاي موجود در كشور و استفاده 
از بارندگي ها در توليد اين محصول در فصل پاييز، 
موضوع صادرات را نيز دنبال مي كنيم. با توجه به 
بهبود وضعيت قيمتي حبوبات در س��ال جاري، 
كش��ت اين محصولات براي كش��اورزان جذاب 
شده و سال آينده شاهد افزايش سطح زيركشت 

و توليد حبوبات خواهيم بود.
همچنين فرامك عزيزكريم��ي، مدير كل فعلي 
دفتر امور غ��لات و محصولات اساس��ي وزارت 
جهاد كش��اورزي در گفت وگو با مهر با اشاره به 
ميزان توليد حبوبات در س��ال ج��اري گفت: ما 

نمي توانيم ميزان نياز به حبوبات و توليد آنها را 
به طور كلي مطرح كني��م و بعد عنوان كنيم كه 
درصد وابستگي يا خودكفايي كلي چقدر است؛ 
چراكه ما در برخي محصولات خودكفا هستيم و 
در برخي ديگر نياز داريم كه بخشي را از طريق 

واردات تأمين كنيم. 
وي افزود: در خصوص حبوبات ديم، سطح پاييزه 
و انتظاري در س��ال زراعي ۹۸- ۹7، 1۰۴ هزار 
هكتار بوده كه در س��ال زراعي ۹۹- ۹۸ به بيش 
از 12۵ هزار هكتار افزايش يافته همچنين سطح 
كشت مكانيزه و مستقيم در سال زراعي ۹۸- ۹7 
حدود 12۰ هزار هكتار بوده كه در س��ال زراعي 
۹۹- ۹۸ به بيش از 1۴۰ هزار هكتار افزايش پيدا 

كرده است. 
عزيزكريمي برآورد مي��زان توليد حبوبات را در 
س��ال زراعي جاري ۸1۰ هزار ت��ن اعلام كرد و 
افزود: اين عدد نسبت به سال قبل ۶۹7  هزار تن، 

حدود 1۶ درصد افزايش دارد. 
   وابس�تگي تنها در حوزه عدس و نخود 

رنگي است 
اين مقام مس��ئول در وزارت جهاد كش��اورزي 
در بخ��ش ديگري از س��خنان خود با اش��اره به 
خوداتكاي��ي در توليد عمده حبوب��ات افزود: ما 
فقط در بحث توليد ع��دس و نخود رنگي )نخود 
دسي كه از آن براي توليد لپه استفاده مي شود( 
با مشكلاتي مواجه هس��تيم كه آن را نيز دنبال 

مي كنيم تا رفع شود. 
عزيزكريمي توضي��ح داد: نياز كش��ور به نخود 
درش��ت )نخود كابلي يا آبگوش��تي( 2۶۵ هزار 
تن اس��ت در حالي كه ميزان توليد ما 2۹۰ هزار 
تن است كه از اين ميزان توليد 7۰ تا ۸۰ درصد 
آن نخ��ود درش��ت و مابقي نخود رنگي اس��ت، 
ضمن اينكه نخود رنگي در اس��تان هايي مانند 
كردستان، آذربايجان غربي و آذربايجان شرقي 
توليد مي ش��ود. وي افزود: بنابراي��ن مقداري از 
نخودهاي رنگي و بخشي از عدس مورد نياز كشور 

از طريق واردات تأمين مي شود. 
عزيزكريم��ي مي��زان نياز كش��ور به ع��دس را 
2۰۰هزار ت��ن اعلام و اضافه ك��رد: ميزان توليد 
اين محصول در كش��ور ۹۰ هزار تن است و ما در 
اين زمينه ۶۰ درصد نياز را از طريق واردات تأمين 
مي كنيم و در س��ال هاي مختلف بر اساس نياز 
و توليدي كه انجام مي ش��ود، معمولاً بين ۸۰ تا 

۸۵ هزار تن عدس وارد كشور مي شود. 
به گفته وي ميزان نياز به لوبيا نيز 2۵۰ هزار تن 
و توليد آن در كش��ور بين 27۰ تا 2۸۰ هزار تن 
اس��ت، بنابراين ما در زمينه توليد لوبيا خودكفا 
هستيم. همچنين ميزان نياز به ساير حبوبات از 
جمله باقلا و ماش ۶۵ هزار تن و ميزان توليد بيش 

از ۹۰ هزار تن است. 
اين مقام مسئول تصريح كرد: بنابراين ما مشكل 
خاصي در حوزه توليد حبوبات نداريم و با توجه 
به بهبود وضعيت قيمتي در س��ال جاري، كشت 
اين محصولات براي كش��اورزان جذاب شده و 
سال آينده شاهد افزايش سطح زيركشت و توليد 

حبوبات خواهيم بود. 
قيمت حبوبات در ابتداي سال ۹۸ كه نرخ همه 
محصولات افزايش يافت به دليل توليد و ذخاير 
مطلوب ثابت ماند و افزايش قيمت از اواخر سال 
گذشته شروع شد و امسال ناگهان قيمت نسبت 
به سال قبل صددرصد افزايش يافت. عزيزكريمي 
اضافه كرد: در حوزه تولي��د عدس و نخود رنگي 
)دسي( نيز به دنبال گس��ترش سطح زيركشت 
و افزايش توليد هس��تيم و اين مس��ئله را دنبال 
مي كنيم به عنوان مثال در ح��وزه توليد عدس 
به دنبال ارقام مقاوم به س��رما و پابلند هستيم و 
در حوزه نخود دسي نيز مؤسسه تحقيقات ديم 
برنامه هايي را پيگيري مي كند تا ميزان وابستگي 

در اين حوزه ها را نيز كاهش دهيم.

حباب ١٧٧ درصدی حبوبات به رغم تقویت تولید داخل!
وارد كنندگاني كه حبوبات را با ارز 4هزارو200 توماني وارد كرده بودند، كالاي انبارشده شان را براساس نرخ جديد ارز فروختند، بدون اينكه به هيچ 

مرجع نظارتي جواب پس دهند!

هادیغلامحسینی
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 بودجه، چوب ادب سياستمداران 
يا چوب حراج آينده ؟!

س��خنان روز گذش��ته رئيس جمهور مبني بر دلار 11ه��زار تومانی و 
فروش روزانه  2ميليون و 2۰۰هزار بشكه نفت در سال 1۴۰۰ بازتاب 
خبري گسترده اي داشت و اين س��خنان با توجه به اينكه همچنان در 
تحريم نفتي قرار داريم و ترامپ بسياري از تحريم هاي هسته اي را ذيل 
تحريم هاي مبارزه با تروريسم درآورد و نرخ دلار در بازار آزاد نيز بيش از 

2۶ هزار تومان است، موجب تعجب افكار عمومي شد. 
از آنجايي كه طي سال هاي اخير بسياري از وعده هاي دولت رنگ و بوي 
واقعيت به خود نگرفت و دولتي ها تلاش كردند با استراتژي تكذيب و 
سوء برداشت از وعده هاي ارائه شده با افكار عمومي مواجه شوند، از اين رو 
امكان دارد وعده هاي كنوني رنگ و بوي انتخاباتي داشته باشد، در عين 
حال وعده هاي ارائه شده مفرهايي براي فرار در صورت محقق نشدن 

دارد كه در اين مقال به بخشي از آنها اشاره مي كنيم. 
رئيس جمهور روز گذشته مدعي شد كه سال آتي نرخ دلار به 11هزار 
تومان خواهد رس��يد؛ با توجه به اينكه دلار در ايران چند نرخي است 
بايد ديد آيا قرار اس��ت نرخ ديگري به نرخ هاي��ي چون دلار ترجيحي، 
سنا، صرافي ملي، س��امانه نيما، بازار آزاد، حواله، هرات  و نرخ سليمانه 
اضافه ش��ود يا اينكه دلار به طور كل در نرخ 11 هزار تومان تك نرخي 

خواهد شد؟! 
علاوه بر موضوع دلار 11 هزار تومان در س��ال آت��ي، آقای روحاني به 
فروش 2 ميليون و ۳۰۰ هزار بشكه در روز نفت اشاره داشت. درباره اين 
موضوع نياز بايد شفاف س��ازي صورت گيرد، زيرا هم اكنون در تحريم 
نفتي قرار داريم و بايد ديد به چه شكلي قرار است به يكباره فروش نفت 

براي ايران آزاد شود. 
البته با ملاحظه لايحه بودجه 1۴۰۰ به اين مهم مي رسيم كه دولت از 
محل فروش نفت در حدود 2۰۰ هزار ميليارد تومان درآمد پيش بيني 
كرده اس��ت، حال اين درآمد مي تواند از محل صادرات نفت به خارج از 
كش��ور درآمد ارزي براي كش��ور ايجاد كند يا اينكه مي تواند در قالب 
فروش اوراق مالي مبتن��ي بر نفت در بازار داخلي براي كش��ور درآمد 

ريالي ايجاد كند. 
پس بنابراين دولت به شكلی سخن مي گويد و به شكلي بودجه نويسي 
مي كند كه دس��تش براي هر گونه مانوري باز باشد مثلًا دلار 11 هزار 
توماني مي تواند به يكي از نرخ هاي ارز در س��ال 1۴۰۰ تبديل ش��ود، 
در عين حال دول��ت اگر نتواند تحريم ها را ب��راي فروش نفت بر طرف 
كند فردا مدعي مي ش��ود كه صادرات و فروش نفت منعي براي كشور 
ندارد، اما دريافت پول نفت تحريم اس��ت از اين رو به پش��توانه ارزهاي 
نفتي بلوكه شده نفتي، اوراق مالي نفتي در كشور منتشر مي كند تا ريال 
براي تأمين مالي بودجه به دست آورد يا اينكه همچون سال هاي اخير 
دارايي هاي خارجي بلوكه شده خود را به بانك مركزي مي فروشد و بابت 

آن پول دريافت مي كند. 
توضيحات ف��وق از اين جهت ارائه ش��د كه بگوييم اين روزها ش��اهد 
منبرهاي يكطرفه از س��وي رئيس جمه��ور هس��تيم،  منبرهايي كه 
رئيس جمهور در گذش��ته ب��ا انتقاد از اي��ن رويه گفته ب��ود كه دوران 
منبرهاي يكطرفه به پايان رسيد و بايد گفت وگو و پرسش و پاسخ بين 

مديران و مردم شكل بگيرد. 
هر چند ش��ايد به دليل رعايت پروتكل هاي بهداشتي مبارزه با شيوع 
كرونا رئيس جمهور صلاح نديد كه لايحه بودجه 1۴۰۰ را خود شخصاً به 
مجلس شوراي اسلامي ارائه دهند،  اما جاي داشت معاون اول يا رئيس 
سازمان برنامه و بودجه يا وزير اقتصاد، بودجه را به مجلس ارائه مي دادند 
و در رابطه با سياس��ت هاي پولي، مالي، تج��اري، توليدي و رفاهي در 

بودجه ريزي به نمايندگان مردم توضيح مي دانند. 
البته هنوز هم دير نشده اس��ت با توجه به اينكه بودجه در سرنوش��ت 
اقتصادي و رفاهي ۸۵ ميليون ايراني اثر دارد و لايحه 1۴۰۰ در بسياري 
از بخش ها چه در حوزه منابع و چه در بخش مصارف عمومي يا دخل و 
خرج شركت ها گنگ است، از بزرگان نظام و كشور درخواست مي شود 
دولت با رعايت اصول بهداشتي در مجلس شوراي اسلامي و رسانه ها 
حضور يابد تا به تمامی سؤالات و ابهامات پيرامون بودجه 1۴۰۰ پاسخ 
دهد.  اينگونه نمي ش��ود كه با غيبت در جلس��ه تحويل لايحه بودجه 
به مجلس و حضور در پش��ت تريبون هاي يك طرفه به ش��كل مبهم 
وعده هاي بودجه اي ش��به انتخاباتي به مردم بدهيم، هر چه باشد به 
قول اس��حاق جهانگيري، معاون اول رئيس جمهور بودجه چوب ادب 
سياستمداران است، هر چند كه مدتي است عده اي بودجه را با چوب 

حراج به رفاه و آينده مردم اشتباه گرفته اند. 

 ليست فروشندگان بدسابقه خارجي
تدوين و منتشر مي شود

عضو كارگ�روه حقوق�ي اتحادي�ه واردكنن�دگان نهاده هاي دام 
و طي�ور ايران گف�ت: بان�ك اطلاعاتي فروش�ندگان بدس�ابقه و 
فروش�ندگان خوش�نام خارجي تهيه و در اختي�ار واردكنندگان 
ق�رار مي گي�رد تا مي�زان خس�ارتي كه فروش�ندگان بدس�ابقه 
ب�ه واردكنن�دگان تحمي�ل مي كنن�د ب�ه حداق�ل برس�د. 
سعيد دخانيان اظهار كرد: با توجه به اينكه در سال هاي اخير به دليل 
شرايط ناشي از تحريم امكان انجام معاملات خارجي از طريق شيوه هاي 
پرداخت ايمن همچون اعتبارات اسنادي يا برات وجود ندارد، بنابراين 
خريدهاي خارجي در قالب پرداخت هاي طرف س��وم در قراردادهاي 
فيمابين شركت هاي واردكننده و فروشندگان خارجي انجام مي شود. 
وي افزود: اس��تفاده از اين ش��يوه براي خري��د كالا موجب اختلافات 
مالي طرفين از لحاظ كيفيتي و وزني شده اس��ت به همين علت و بنا 
بر درخواست اعضاي اتحاديه كه دچار خس��ارت مالي جدي شده اند، 
كارگروه حقوق��ي اتحاديه واردكنندگان نهاده ه��اي دام و طيور ايران 

تشكيل شده است. 
دخانيان ادام��ه داد: در عرصه تجارت بين المللي برخي فروش��ندگان 
به دليل بي اطلاع��ي تجار و غيرقابل اس��تفاده بودن سيس��تم بانكي 
الزام آور تعهدات خود را انجام نمي دهند كه موجب تحميل خس��ارت 
به شركت هاي واردكننده مي شود. در اين زمينه اتحاديه واردكنندگان 
نهاده هاي دام وطيور ايران با دريافت اطلاعات از اعضا و اخذ مش��اوره 
از متخصصين نس��بت به جمع آوري اطلاعات فروشندگان خوشنام و 
متعهد و فروشندگان بدس��ابقه اقدام كرده و بانك اطلاعاتي مربوطه 

را ايجاد مي كند. 
وي تصريح كرد: در زمينه تجارت داخل��ي نيز واردكنندگان معمولاً با 
ترخيص كاران، انبارداران و ش��ركت هاي باربري به لحاظ عدم اجراي 
مصوبات و رعايت نرخ هاي قانوني دچار مشكل مي شوند كه لازم است 

در اين زمينه تمهيداتي انديشيده شود.

رئيس كميسيون اصل ۹0 خبر داد

 ورود كميسيون اصل۹۰ 
به تخلفات ارز ۴۲۰۰توماني

در حالي كه در جريان تحريم هاي اقتصادي و 
شيوع كرونا و سوء مديريت و سياستگذاري ها 
طي س�ال هاي اخير فش�ار اقتص�ادي قابل 
ملاحظ�ه اي ب�ه م�ردم وارد شده اس�ت، در 
همين س�ال ها ع�ده اي به رانت ه�اي كلاني 
دست پيدا كردند كه ارزهاي ترجيحي، عدم 
پرداخت اقس�اط وام ه�اي كلان دريافتي از 
شبكه بانكي، فرار مالياتي و خروج كالاهاي 
يارانه اي از كش�ور بخش�ي از آن اس�ت، در 
همين راس�تا رئي�س كميس�يون اقتصادي 
مجلس شوراي اس�لامي از برگزاري نشست 
مشترك اين كميسيون با رئيس قوه قضائيه 
در هفته آينده خبر داد و رئيس كميس�يون 
اصل ۹0 مجلس ش�وراي اس�لامي نيز گفت: 
اس�امي متخلفان ارز 4هزارو200 توماني در 
اختيار دس�تگاه هاي امنيتي قرار مي گيرد. 
ضعف در سياستگذاري عمومي موجب شده تا 
عده اي از مردم در تنگناي مالي و معيشت قرار 

گيرند و عده اي نيز از رانت ها وسوبس��يدهاي 
كلان موج��ود در فضاي اقتصاد اي��ران بهره 
ببرند، رانت هايي چ��ون وام هاي كلان بانكي 
ارزان قيم��ت، ارز۴هزارو2۰۰ تومان��ي در 
ش��رايطي كه نرخ دلار در ب��ازار آزاد 2۶هزار 
تومان است و انواع و اقسام سوبسيد در حوزه 
انرژي و مع��ادن كه متأس��فانه به رغم مطرح 
شدن ادعاي هدفمندي يارانه ها خبري از اين 

رويداد ديگر نيست. 
در اين ميان با توجه به اينكه طي سال هاي اخير 
مفاسد اقتصادي قابل ملاحظه اي در حوزه ارز، 
بانك، صادرات و واردات و ف��رار مالياتي، ضربه 
به بيت المال و حوزه سياس��تگذاري اقتصادي 
رخ داده اس��ت، افكار عمومي از مجلس شوراي 
اسلامي درخواست دارد كه با مفسدان اقتصادي 

در هر سطحي برخورد شود. 
خوش��بختانه در اين مدت قوه قضائيه ش��اهد 
تحول مثبتي ش��ده اس��ت به طوري كه هر ماه 

ش��اهد بازس��تاني اموال و دارايي هاي به يغما 
برده شده از بيت المال هستيم، با اين حال چون 
حجم مفاس��د قابل ملاحظه بوده است به نظر 
مي رس��د مجلس و دولت بايد سطح همكاري 
خود را با قوه قضائيه در جهت مبارزه با مفاس��د 

اقتصادي بالا ببرند. 
   اسامي متخلفان در اختيار دستگاه هاي 

امنيتي قرار مي گيرد
در همين رابطه حجت الاسلام نصرالله پژمانفر، 
رئي��س كميس��يون اصل ۹۰ مجلس ش��وراي 
اس��لامي از ورود اين كميس��يون متبوع خود 
به بح��ث تخصي��ص ارز ۴هزارو2۰۰  توماني و 
تخلفاتي كه در اين حوزه رخ داده است، خبر داد 
و گفت: سال گذشته ديوان محاسبات گزارشي 
درباره تخلفات در اين حوزه به نمايندگان ارائه 
كرده بود كه بر اساس آن گزارش در حال بررسي 

موضوع هستيم. 
وي افزود: برخي از افراد ارز ۴هزارو2۰۰ توماني 

را دريافت كرده ان��د، اما ب��ه ازاي آن كالا وارد 
نكرده اند، كه بايد اين موض��وع تعيين تكليف 
شود. پژمانفر تأكيد كرد: طبق گزارشاتي كه به 
دست اعضاي كميسيون اصل ۹۰ رسيده است، 
يك س��وم ارز ۴هزارو2۰۰ توماني براي واردات 
كالا هاي اساسي اختصاص داده شد، اما ما به ازاي 
آن كالا وارد كشور نشده است، بنابراين گزارشي 
از روند ارز ه��اي تخصيص داده ش��ده در حال 
تدوين است كه پس از تهيه در صحن كميسيون 

و سپس در صحن مجلس قرائت خواهد شد. 
رئيس كميسيون اصل ۹۰ مجلس با بيان اينكه 
پس از احصاي نام افرادي كه ارز دريافت كرده اند 
و ما ب��ه ازاي آن كالا وارد نكرده ان��د، در اختيار 
دس��تگاه هاي امنيتي و اطلاعاتي قرار خواهيم 
داد، گفت: يك موضوعي كه در اين ميان وجود 
دارد تكرار اسامي برخي افراد خاص براي دريافت 
ارز هاي دولتي است كه بايد اين موضوعات قطعاً 

در روند تهيه گزارش تعيين تكليف شود.
   نشست مشترك كميسيون اقتصادي 

با رئيس قوه قضائيه
از سوي ديگر رئيس كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اس��لامي از برگزاري نشست مشترك 
اين كميس��يون با رئيس ق��وه قضائيه در هفته 

آينده خبر داد. 
محمدرضا پورابراهيمي اظهار ك��رد: به همراه 
اعضاي كميسيون اقتصادي مجلس بعد از ظهر 
يك شنبه 2۳ آذر ماه نشست مشتركي با حجت 
الاس��لام رئيس��ي، رئيس قوه قضائيه خواهيم 
داشت كه در اين نشست بررسي طرح ها و لوايح 
در دستور كار كميس��يون اقتصادي مرتبط با 
حوزه قوه قضائيه و دس��تگاه قضايي مثل قانون 

مبارزه با قاچاق كالا و ارز بررسي مي شود. 
وي اضافه كرد: بررسي هم انديشي و همكاري 
در خص��وص راهكاره��اي افزايش ش��فافيت 
اطلاعات اقتصادي براي پيش��گيري از پديده 
فس��اد اقتصادي، آس��يب شناس��ي قوانين و 
مقررات از منظر و نگاه دستگاه قضايي و بررسي 
پيش��نهادات اين دستگاه از دس��تور كارهاي 
نشست مشترك كميسيون اقتصادي مجلس 

با رئيس قوه قضاييه خواهد بود. 
پورابراهيم��ي همچنين ابراز امي��دواري كرد 
كه در تعام��ل بين ق��وه مقننه و ق��وه قضائيه 
توانمندي هاي اقتصادي از منظر همكاري هاي 

حقوقي افزايش و ارتقا يابد.

 قبوض آب و گاز از اول دي ماه 
براي كم مصرف ها تغيير مي كند

پس از اجراي طرح ب�رق اميد اين ب�ار نوبت به آب و گاز رس�يد و 
آنطور كه رئيس جمهور اعلام كرده مش�تركاني كه در مصرف برق 
مراعات كنند تا پايان سال جاري و سال آينده ۳0درصد پول برق 
پرداخت نمي كنند و در گاز و آب نيز از محاسبه اول دي، مشتركان 
كم مصرف طب�ق چارچوب اعلام�ي، مبلغي پرداخ�ت نمي كنند. 
به گزارش ايس��نا، طرح برق اميد با هدف مديريت مصرف و تش��ويق 
مشتركان به كاهش مصرف وارد مرحله اجرا شد و آنطور كه وزير نيرو 
اعلام كرد با اجراي اين طرح 12 درصد از تعداد مش��تركان پر مصرف 
كاهش يافته است. همين مسئله موجب شد تا دولت به فكر اجراي اين 
طرح در بخش گاز و آب نيز باشد و به نظر مي رسد كه كليد اجراي آب 

و گاز مجاني نيز زده شده است. 
وزير نيرو در گزارشي به هيئت دولت اعلام كرد كه مصرف برق در آبان 
امسال نسبت به آبان پارسال كاهش يافته و شمار خانوارهاي كم مصرف 
۳/۵ درصد افزوده شده است و آنهايي كه پرمصرف بودند ميزان مصرف 
خود را حدود 1۳ درصد كاهش داده اند. از اين رو رئيس جمهور با اعلام 
اينكه مشتركاني كه در مصرف برق مراعات كنند تا پايان سال جاري و 
سال آينده ۳۰درصد پول برق پرداخت نمي كنند، افزود: در گاز و آب نيز 
از محاسبه اول دي، مشتركين كم مصرف طبق چارچوب اعلامي، مبلغي 
پرداخت نمي كنند. در اين باره محمد عسگري - سخنگوي شركت ملي 
گاز - با اشاره به اهميت مديريت مصرف و توجه به اين موضوع به ايسنا 
گفت: يكي از روش هاي شركت ملي گاز براي كاهش مصرف استفاده از 
ابزارهاي تشويقي است كه اجراي آن نيازمند به كارگيري سازوكارهايي 
است. وي با تأكيد بر اينكه بايد براي اجراي اين طرح ابتدا بررسي هاي 
لازم براي دس��ته بندي مش��تركان صورت گيرد، تصريح كرد: پس از 

تصويب اين طرح اطلاع رساني كامل در اين حوزه انجام مي شد. 
   اين طرح در تاريخ مقرر اجرايي مي شود

قاسم تقي زاده خامسي - معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا - نيز ضمن 
مهم ش��مردن اهميت مديريت مصرف و توجه به اين مسئله به ايسنا 
گفت: مقدمات اجراي اين طرح در وزارت نيرو انجام شده است و آماده 

اجراي اين طرح در تاريخ مقرر هستيم. 
وي با تأكيد بر اينكه تجربه وزارت نيرو در برق نش��ان داد كه مي توان 
نتايج مثبتي را از ابزارهاي تش��ويقي اخذ كرد، تصري��ح كرد: با توجه 
به ش��رايط ايران و وضعيت منابع آبي از انج��ام طرح هايي كه موجب 
كاهش مصرف مي شود، اس��تقبال مي كنيم. معاون وزير نيرو در امور 
آب و آبفا با بيان اينكه براي اجراي اين طرح نيازمند برنامه ريزي و ارائه 
دستورالعمل هايي هستيم كه اكنون در حال تدوين هستند، گفت: پس 
از مشخص شدن نحوه اجرا و پروتكل هاي آن اين طرح استارت خواهد 

خورد و اميدواريم نتايج خوبي را به  دست آوريم. 
  جزئيات اجراي اين طرح چيست؟

به موجب اين مصوبه جلسه روز چهارش��نبه هيئت وزيران به رياست 
رئيس جمهور، مشتركان خانگي در مناطق مختلف جغرافيايي كشور 
متناسب با ميزان مصرف به س��ه گروه: )خوش مصرف(، )پر مصرف( 
و )بد مصرف( طبقه بندي ش��ده و براي هر دس��ته از اين مشتركان به 

تناسب، سياست هاي حمايتي، تشويقي يا بازدارنده اجرا مي شود. 
بر اين اس��اس، وزارت نيرو مجاز اس��ت صورتحس��اب آب و فاضلاب 
مشتركان با مصرف تا يك سوم الگوي تعيين شده را با تخفيف صددرصد 
محاسبه نمايد. اين تخفيف صرفاٌ شامل سكونتگاه هاي دائمي در حال 
بهره برداري ش��هري و روستايي مي ش��ود و واحدهاي خالي از سكنه 
و س��كونتگاه هاي غيردائم نظير باغ ويلاها و خانه باغ ها مش��مول اين 
تخفيف نيستند. آب بهاي ساير مشتركان تا الگوي تعيين شده تغيير 
نخواهد كرد. درباره مشتركان با مصرف ماهانه بيش از الگوي مصرف، 
متعاقب��اً تصميم دول��ت اعلام خواهد ش��د. دولت همچني��ن وزارت 
نيرو )شركت مهندس��ي آب و فاضلاب كش��ور( را موظف كرد ضمن 
اطلاع رساني، آموزش و فرهنگ سازي، مشتركان پر مصرف را نسبت به 
استفاده از وسايل كاهنده مصرف با هدف اصلاح رفتار و كاهش مصارف 

غيرضرور ترغيب نمايد. 
دولت همچنين با هدف بهينه س��ازي مصرف گاز و تشويق مشتركان 
كم مصرف، تصميماتي را اتخاذ كرد. به موجب اين تصميم، وزارت نفت 
مكلف ش��د گاز بهاي مش��تركين خانگي كم مصرف با الگوي مصرف 
تعيين شده را از ابتداي دي ماه 1۳۹۹ رايگان منظور نمايد. اين حكم 
شامل گاز بها و تمامي هزينه هاي مرتبط با آن )ماليات، عوارض ارزش 
افزوده و عوارض گازرساني( بوده و صرفاٌ سكونتگاه هاي دائمي در حال 
بهره برداري شهري و روستايي و همچنين س��كونتگاه هاي عشايري 
مشمول آن هستند و سكونتگاه هاي خالي از سكنه و غير دائم نظير باغ 

ويلاها، مشمول اين حكم نمي باشند. 
گاز بها و كليه هزينه هاي مرتبط با آن )ش��امل ماليات، عوارض ارزش 
افزوده و عوارض گازرساني( براي مشتركان خانگي پر مصرف متعاقباً 
اعلام خواهد شد. نرخ گاز مشتركان خانگي كه ميزان مصرف ماهانه آنها 
بيش از الگوي تعيين شده براي مشتركان كم مصرف و كمتر از الگوي 
تعيين شده براي مشتركان پرمصرف باشد، بدون تغيير باقي مي ماند. 

همچنين به مش��تركان خانگي پر مصرف )با مي��زان مصرف بيش 
از الگوي تعيين ش��ده براي آنه��ا( فرصت داده مي ش��ود از طريق 
روش هايي نس��بت به اصلاح مصرف خود اق��دام كنند كه مي توان 
به اج��راي اقدام��ات بهينه س��ازي مصرف ك��ه به ص��ورت رايگان 
توسط ش��ركت ملي گاز ايران آموزش داده مي شود و مشاركت در 
طرح هاي بهينه سازي مصرف گاز اعم از اصلاح سامانه موتورخانه ها 
و جايگزيني بخاري هاي فرس��وده اش��اره كرد. به نظر مي رسد كه 
اجراي چنين طرح هايي مي تواند ابزاري ب��راي كاهش مصرف و به 
نوعي فرهنگ سازي در جامعه باشد، از طرفي با توجه به اينكه ايران 
كش��وري پر مصرف در حوزه انرژي و آب اس��ت كارشناسان بر اين 

باورند كه ابزارهاي تشويقي مي تواند راهگشا باشد.

افزايش بي سر و صداي قيمت لاستيك 
كاميون و اتوبوس توليد داخل

پ�س از آنك�ه س�تاد تنظي�م ب�ازار در جلس�ه 20 آبان م�اه، 
قيمت گذاري لاس�تيك س�بك را به توليدكنندگان واگذار كرد، 
در جلس�ه روز گذش�ته خود ني�ز در اقدامي عجي�ب باواگذاري 
نرخ گذاري لاس�تيك س�نگين به توليد كنن�دگان موافقت كرد. 
به گزارش مهر، ستاد تنظيم بازار در جلسه 2۰ آبان ماه خود با واگذاري 
تعيين نرخ لاستيك سبك به توليدكنندگان موافقت كرد. اما در همان 
مصوبه اعلام شد نرخ لاستيك س��نگين توليد داخل، كما في السابق 
بر اس��اس نرخ گذاري وزارت صمت خواه��د بود. پ��س از آن انجمن 
صنفي صنعت تاير در ابلاغيه اي به ش��ركت هاي توليدكننده، افزايش 
۵۰ درصدي قيمت فروش لاس��تيك توليد داخل را ابلاغ كرد. يكي از 
تصميمات مهم ستاد تنظيم بازار كه چندان رسانه اي نشده و قرار شد 
در سكوت خبري اجرا شود، افزايش قيمت لاستيك بود. طبق مصوبه 
ستاد تنظيم بازار قرار شد قيمت لاستيك خودروهاي سنگين نيز آزاد 

و به توليدكنندگان واگذار شود. 
اين در حالي است كه ستاد مذكور از مصوبه اي كه امتياز بزرگي براي 
توليدكنندگان لاستيك سواري و س��بك بود، تجربه چندان خوبي به 
دست نياورده است. تا كنون انجمن صنفي تاير در خصوص مصوبه روز 
گذشته س��تاد تنظيم بازار موضع گيري نكرده و بايد ديد اعضاي اين 
انجمن و توليدكنندگان لاستيك سنگين، چه ميزان افزايشي را براي 

لاستيك هاي سنگين توليد داخل در نظر خواهند گرفت.

  گزارش 


